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内膜下技术治疗髂动脉闭塞性疾病 

刘 暴,刘昌伟,吴巍巍,郑曰宏,叶 炜,管 珩

中国医学科学院 中国协和医科大学 北京协和医院血管外科,北京100730 

收稿日期 2006-11-30   修回日期   网络版发布日期   2007-3-6   接受日期    

摘要   摘要：目的 评价内膜下技术在治疗髂动脉闭塞性疾病中的应用价值。方法 回顾性分析2004年5月～2006
年8月在我院血管外科行内膜下介入治疗及球囊扩张和支架植入术的13例髂动脉完全闭塞患者的临床资料。结果 

13例患者行闭塞段动脉介入治疗均获得成功,主要症状均得到改善,无并发症。患者手术前、后平均踝动脉/
肱动脉收缩压指数（ABI）分别为0.39（0～0.83）和0.94（0.73～1.3）,两者相比差异有显著性（P＝
0.004）。平均随访时间12个月（3～21个月）,随访率76.9％,支架1年通畅率为100％（14/14枚）。结论 

内膜下技术在髂动脉闭塞性疾病中有很好的应用价值,方法可靠、安全,近期通畅率较好。 
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Treating Iliac Artery Occlusive Disease with Subintimal Angioplasty

LIU Bao,LIU Chang-wei,WU Wei-wei,ZHENG Yue-hong,YE Wei,GUAN Heng

Department of Vascular Surgery,PUMC Hospital,CAMS and PUMC,Beijing 100730,China

Abstract  ABSTRACT:Objective To assess the value of subintimal angioplasty in treating patients with iliac artery 
occlusive disease. Methods We retrospectively analyzed the clinical data of 13 patients with iliac artery occlusion who 
received subintimal wire placement followed by percutaneous transluminal angioplasty and stent placement in our hospital 
from May 2004 to August 2006. Results Initial success was obtained in all the 13 patients with an improvement in both 
the symptoms and the mean ankle-brachial index of 0.55(range:0.39-0.94,P=0.004) without any complication. During the 
follow-up (range:3-21months; mean:12 months), the one-year stent patency rate reached 100%. Conclusion Subintimal 
angioplasty is a valuable approach to treat iliac artery occlusion with reliable efficacy and safety.
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